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Tragedia pod Pruszkowem

Śmierdzący 
problem

KOŚ, a więc produkt końcowy oczyszczania ścieków komunalnych jest  
magazynowany pod otwartym niebem, co radny uważa za niedopuszczalne

\\\ KANIE 

W środę, 30 sierpnia,  
w miejscowości niedaleko 
Pruszkowa miało miejsce 
tragiczne wydarzenie. 
Zebraliśmy nieoficjalne 
informacje dotyczące tego 
incydentu, z których część 
została potwierdzona przez 
prokuraturę.

N a miejscu zdarzenia pojawili się: 
policja, śmigłowiec ratunkowy, 

strażacy oraz prokuratura. 

Miejsce zbrodni

\\\ CHRZANÓW DUŻY

dokończenie na str. 3
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OGŁOSZENIA DROBNE: można składać na stronie www

Zarząd Powiatu Grodziskiego
informuje, iż w dniach od 1.09.2023 r. do 21.09.2023 r. w siedzibie Starostwa Powiatu Grod-
ziskiego w Grodzisku Mazowieckim przy ul. Dalekiej 11A i ul. Żyrardowskiej 48 (bud.A) 
na tablicach ogłoszeń został wywieszony wykaz nieruchomości Powiatu Grodziskiego  
przeznaczonych do zbycia. Wykaz został także zamieszczony na stronie internetowej  
www.powiat-grodziski.pl w dziale „Aktualności”, oraz w Biuletynie Informacji Publicznej 
adres strony www.bip.powiat-grodziski.pl w zakładce „Komunikaty i ogłoszenia”.

OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY MICHAŁOWICE
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977 ze zm.), art. 39 ust. 1, art. 40, art. 41 w związku z art. 46 pkt 
1 i art. 54 ust. 2 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko 
(Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 ze zm.) zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu:

projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Michałowice  
obszaru „Dębowa”,

sporządzanego na podstawie uchwały nr XXXVII/406/2021 Rady Gminy Michałowice z dnia 
30 listopada 2021 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Michałowice obszaru „Dębowa” na terenie obrębu ewidencyjnego Granica.

Wyłożenie projektu planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko odbędzie  
się w dniach od 13 września do 4 października 2023 r. w Urzędzie Gminy Michałowice w Regułach 
przy ul. Aleja Powstańców Warszawy 1, w Punkcie Informacyjnym na parterze (z wyjątkiem sobót, 
niedziel i świąt, w godzinach od poniedziałku do czwartku 9.00-15.30, w piątki w godzinach 9.00- 
-13.30) oraz na stronie internetowej gminy Michałowice https://bip.michalowice.pl/zagospodarowanie-
przestrzenne/plany-zagospodarowania-przestrzennego-plany-w-trak.

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w projektach planów miejscowych odbędzie 
się w dniu 3 października 2023 r. (wtorek) o godz. 17:00 w Urzędzie Gminy Michałowice, w Sali 
Multimedialnej (pok. nr 10 na parterze).

Zgodnie z art. 18 ust. 1 przywołanej na wstępie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu, wyłożonym 
do publicznego wglądu, może wnieść swoje uwagi. Uwagi do projektu planu można składać do Wójta 
Gminy Michałowice z podaniem swojego imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej, 
adresu oraz oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym terminie do dnia 
18 października 2023 r.

Uwagi do projektów planów miejscowych można składać w formie pisemnej w Biurze Podawczym 
Urzędu Gminy (na parterze), pocztą na adres 05-816 Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców 
Warszawy 1, w formie ustnej do protokołu lub za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres 
sekretariat@michalowice.pl lub na adres elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy Michałowice 
na platformie ePUAP: /4ld31qr0t1/SkrytkaESP. Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków 
złożonych do projektów planów miejscowych jest Wójt Gminy Michałowice. Uwagi zostaną rozpatrzone 
zgodnie z art. 17 pkt 12 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.

Jednocześnie w związku z postępowaniem w sprawie strategicznej oceny oddziaływania 
na środowisko, informuje się, że zainteresowani mogą zapoznać się niezbędną dokumentacją sprawy 
w siedzibie Urzędu Gminy Michałowice.  

Wójt Gminy Michałowice Małgorzata Pachecka
Informacja: 
1.  Administratorem danych osobowych podanych we wnioskach jest Wójt Gminy Michałowice z siedzibą w Urzędzie 

Gminy Michałowice, 05-816 Michałowice – Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1. Dane są podawane tylko 
w celu składania wniosków do miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Michałowice dla 
obszaru zbiornika retencyjnego położonego w rejonie skrzyżowania ulic Komorowskiej i Dzikiej na terenie obrębu 
ewidencyjnego Pęcice Małe.

2.  Podstawę prawną przedstawiania podanych danych stanowi art. 17 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977). Dane osobowe będą przetwarzane  
w ramach sprawowania władzy publicznej powierzonej administratorowi w ramach sprawowania władzy publicznej 
powierzonej administratorowi, z zachowaniem przepisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady 
(UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony danych osób fizycznych w związku z przetwarzaniem 
danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych RODO).

3.  W przetwarzaniu danych osobowych stosuje się przepisy art. 8a ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu  
i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977).

4.  Szczegółowe informacje dotyczące przetwarzania i ochrony danych osobowych podane są w Polityce Prywatności 
dostępnej w siedzibie i na stronie www Administratora: www.bip.michalowice.pl/obywatelwurzedzie/ochrona-
danych-osobowych.

Reguły, 6 września 2023 r.

\\\ PRUSZKÓW 

Na ostatniej sesji rady miasta 
wielkie emocje wzbudziły 
dwie uchwały związane  
z przebudową skrzyżowania 
alej Armii Krajowej  
i Niepodległości.

P rzebudowa tych dróg budzi liczne 
kontrowersje ze względu na drze-

wa rosnące po obu stronach al. Armii 
Krajowej. Zgodnie z obecną koncep-
cją, miałyby one zostać wycięte na po-
trzeby remontu. Czy prace będą miały 
miejsce, w tej chwili nie wiadomo. Jest 
zarówno wiele osób popierających in-
westycję, jak i jej przeciwników.

\\\   Nowe uchwały
Na ostatniej sesji rady miasta gło-

sowaniu poddana została uchwała 
obywatelska stworzona przez grupę 
mieszkańców, którzy postanowili bro-
nić drzewa przed wycięciem. Był w niej 
znany wielu mieszkańcom Pruszkowa 
społecznik Arkadiusz Gębicz.

Uchwała zawierała kilka kluczo-
wych postulatów. Najważniejszym z 
nich było stwierdzenie, że rada miasta 
„przyjmuje negatywne stanowisko do 
projektu przebudowy skrzyżowania 
al. Wojska Polskiego z al. Niepodległo-
ści w Pruszkowie, ze względu na nie-
akceptowane uszczerbki w miejskim 
drzewostanie”. Zgodnie z uchwałą, rada 
również „ostro skrytykowała działania 
Prezydenta Miasta Pruszkowa dotyczą-
ce zaopiniowania projektu inwestycji, 
uwzględniając brak uwzględnienia 
potrzeb mieszkańców Pruszkowa”. Na 
zakończenie, mieszkańcy przedsta-
wiający uchwałę apelowali do MZDW 
o rezygnację z realizacji inwestycji i za-
projektowanie nowego planu przebu-
dowy skrzyżowania. Ponad 600 miesz-
kańców złożyło podpisy pod petycją 
popierającą uchwałę.

Dyskusja wywołana projektem 
uchwały była niezmiernie burzliwa. 
Radni dążyli do oceny potencjalnego 
niebezpieczeństwa w danej części 
miasta oraz konsekwencji wycinki 
miejscowych drzew. Brano pod uwagę 
także kompetencje i intencje społecz-
nika Arkadiusza Gębicza. Zapewniał 
on obecnych, że plan zaprojektowany 
przez specjalistę z MZDW jest nieod-
powiedni i inwestycję można przepro-
wadzić inaczej.

– Na tym obszarze miało miejsce 
wiele tragicznych wydarzeń. Łatwo te-

raz przyjść i zrobić szum wokół tych 
drzew, aby się wypromować. To jest 
manipulacja. Nie nazwę tego inaczej, 
bo nawet pytanie zawarte w petycji po-
pierającą uchwałę było tak stworzone, 
żeby podpisujący nie wiedzieli, czego 
dotyczy. Tę uchwałę możemy teraz sku-
tecznie zablokować remont skrzyżowa-
nia. Wówczas to pan powinien wziąć 
odpowiedzialność za skutki kolejnego 
nieszczęśliwego wypadku – powiedział 
w kierunku społecznika radny Dariusz 
Krupa.

Ostatecznie radni podjęli uchwałę 
mieszkańców. Przegłosowali również 
drugi projekt, stworzony przez samych 
radnych, w którym rada „wyraża swo-
ją dezaprobatę dla zaplanowanego 
rozwiązania, którego zastosowanie 
ma doprowadzić do nieodwracalnego 
ubytku drzewostanu, w szczególności 
na odcinku od ul. Sprawiedliwości do 
al. Niepodległości”.

\\\   Jakie skutki  
będą miały obie uchwały?

Choć teoretycznie prace remonto-
we skrzyżowania już się rozpoczęły, 
przetarg na ich realizację nie został 
jeszcze rozstrzygnięty z powodu bra-
ku funduszy. To oznacza, że MZDW 

potrzebuje dodatkowej kwoty rzędu 
miliona złotych, aby mogła nastąpić 
przebudowa skrzyżowania. W celu po-
zyskania tej sumy zarząd zwrócił się z 
wnioskiem do Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego. Nowo uchwalone de-
cyzje przez radnych z Pruszkowa mo-
gą jednak zagrozić przekazaniu tych 
środków. Warto zaznaczyć, iż według 
słów zastępcy dyrektora MZDW, To-
masza Dąbrowskiego, jeśli prace nie 
ruszą teraz, zarząd nie będzie dążył do 
ich realizacji w najbliższej przyszłości. 
Czy to oznacza, że uchwały skutecznie 
wstrzymały inwestycję na nadchodzą-
ce lata? To nie jest pewne.

– Jako radny sejmiku mazowie-
ckiego wraz z kolegami będziemy po-
dejmować decyzję o przyznaniu tych 
dodatkowych środków. Na pewno 
weźmiemy pod uwagę uchwały, które 
dzisiaj tutaj zostały uchwalone. Jednak 
warto pamiętać, że ponowny przetarg 
na inwestycję i tak zostanie przepro-
wadzony. Taka jest procedura. Możliwe, 
że zostanie on rozstrzygnięty pozytyw-
nie, nawet bez dofinansowania. Firma, 
która złożyła najkorzystniejszą ofertę, 
może go wygrać tym razem. Wówczas 
skrzyżowanie zostanie przebudowane 
według obecnego planu – przekazał 
Piotr Kandyba, radny sejmiku mazo-
wieckiego.

Mimo że to już kolejna dyskusja na 
temat tej inwestycji, wciąż nie wiado-
mo, czy dojdzie ona do skutku. Miesz-
kańcy wciąż są podzieleni, czy remont 
powinien zostać przeprowadzony. 
Pewne jest jedynie to, że obie stro-
ny konfliktu, nie powiedziały jeszcze 
ostatniego słowa i będą działać zgodnie 
ze swoimi przekonaniami.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Walka o skrzyżowanie trwa

Al. Armii Krajowej

OGŁOSZENIE
Wójt Gminy Michałowice ogłasza, że zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r.  
o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2023 r., poz. 344 ze zm.) w siedzibie Urzędu Gminy  
w Regułach (05-816 Michałowice, Reguły, Aleja Powstańców Warszawy 1, na okres od dnia  
1 września 2023 r. do dnia 21 września 2023 r. został wywieszony wykaz nr 5/2023 
nieruchomości przeznaczonych przez Gminę Michałowice do oddania w dzierżawę.

„Na tym obszarze miało 
miejsce wiele tragicznych 

wydarzeń. Łatwo teraz 
przyjść i zrobić szum 

wokół tych drzew, aby się 
wypromować”
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Straż pożarna potwierdza, że po go-
dzinie 19.00 ich zastępy zabezpiecza-
ły miejsce lądowania helikoptera ra-
tunkowego. W następnych godzinach 
pomagała policji i prokuraturze przy 
oświetleniu miejsca zdarzenia.

– W tym momencie powiem tylko, 
że wspieraliśmy działania innych służb. 
Niestety nie mogę przekazać, czego do-
tyczyło zdarzenie. Nie wiązało się ono 
bezpośrednio z naszymi działaniami – 
przekazał nam podczas rozmowy mł. 
bryg. Karol Kroć, Oficer Prasowy KP 
PSP Pruszków.

Policja oraz prokuratura, która była 
na miejscu, przez dwa dni nie chciała 
komentować zdarzenia. Mieszkańcy 
miejscowości nie otrzymali żadnej 
oficjalnej informacji. Wiele osób było 
wstrząśniętych i przerażonych. Zasta-
nawiały się, co musiało się wydarzyć, 
że służby nie chcą o tym mówić? W 
Kaniach zaczęły pojawiać się domy-
sły i plotki. Ale przede wszystkim na 
mieszkańców padł strach. Dotychczas 
uważali swoją wieś za miejsce spokojne 
i bezpieczne. Teraz to się zmieniło.

31 sierpnia udało nam się opisać 
dla Państwa nieoficjalny przebieg tra-
gedii. W jednym z domów w Kaniach 
mieszkał pan Tadeusz. Był to starszy 
mężczyzna chory na cukrzycę. Zajmo-
wał się handlem, hurtem i detalem 
sprzedaży jajek. Kilka lat temu, na 
skutek choroby, stracił nogi. Jeździł 
na wózku inwalidzkim. W jego domu 
zamieszkała kobieta, również w pode-
szłym wieku, która się nim opiekowała. 
Prawdopodobnie w środę mężczyzna 
miał umówione spotkanie związane ze 
sprzedażą samochodu. Według sąsiada 
kupcy mogli przyjechać po południu. 
Nie wiadomo, co dokładnie stało się 
na posesji pana Tadeusza. Są podej-
rzenia, że podczas transakcji doszło  
do kłótni.

W trakcie spotkania starszy męż-
czyzna został zamordowany. Jego 
współlokatorka odniosła poważne ra-
ny głowy.

– Z tego, co słyszałem, wieczorem 
sąsiad usłyszał wołanie o pomoc z ga-
rażu pana Tadeusza. Tam była kobie-

ta, która się nim opiekowała. Tadeusz 
był w domu. Możliwe, że już nie żył. 
Wezwane zostały pogotowie i policja. 
Przyjechało w sumie chyba kilkana-
ście radiowozów. Zjawili się również 
strażacy. Potem przyleciał helikopter. 
To on zabrał kobietę. Była przytomna. 
Na miejscu pojawili się wszyscy miesz-
kańcy Kań. Takie incydenty się tutaj nie 

zdarzają. Do tej pory uważałem, że to 
bardzo bezpieczna okolica – powiedział 
nam jeden z sąsiadów.

Są to nieoficjalne informacje, które 
zdobyliśmy. Częściowo udało nam się 
je potwierdzić w kolejnych dniach. Po 
kilku dniach sprawę skomentowała 
prokuratura.

– Na chwilę obecną możemy po-
twierdzić, że doszło do zabójstwa i 
usiłowania zabójstwa. Doszło też do 
zatrzymania jednej osoby. Do czasu re-
alizacji czynności procesowych z oso-
bą zatrzymaną, ze względu na dobro 
postępowania, prokuratura nie może 
udzielić dalszych, szczegółowych in-
formacji – napisał do nas prokurator 
Marcin Przestrzelski, zastępca Rzeczni-
ka Prasowego Prokuratury Okręgowej 
w Warszawie.

W nadchodzących dniach będzie-
my dla Państwa przyglądać się tej spra-
wie i postaramy się odpowiedzieć na 
pojawiające się pytania. Dlaczego pan 
Tadeusz  zginął? Kto jest jego mordercą 
i jaką karę poniesie? Czy zatrzymana 
osoba działała w pojedynkę? Tylko 
rozwiązanie i zamknięcie tej sprawy 
pozwoli mieszkańcom Kań poczuć się 
znów bezpiecznie.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Tragedia 
pod Pruszkowem

„Na chwilę obecną 
możemy potwierdzić, 

że doszło do zabójstwa 
i usiłowania zabójstwa. 

Doszło też do zatrzymania 
jednej osoby”

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Na stronie internetowej 
Urzędu Miejskiego  
w Grodzisku Mazowieckim  
jest już dostępny film 
„Grodzisk Mazowiecki  
– miasto dwóch narodów”. 
Warto poświęcić pół godziny 
na obejrzenie filmu, który 
mówi o relacjach polsko-
żydowskich przed  
II wojną światową, w czasie 
wojny oraz o dziedzictwie 
naturalnym i kulturowym.

N arratorem w filmie jest specjali-
sta historii miasta i radny Łukasz 

Nowacki. Głos zabierają Elżbieta Poła-
necka – wieloletnia nauczycielka szkół 
grodziskich, najdłużej związana ze 
Szkołą Podstawową nr 4 oraz Roman 
Sławiński, którego ciocia Stanisława 
Sławińska ukrywała w swoim domu w 
czasie wojny przy ulicy 3 Maja dziesięć 

osób narodowości żydowskiej oraz po-
śmiertnie otrzymała tytuł „Sprawied-
liwy wśród narodów świata” przyzna-
wany przez Yad Vashem.  

Autorzy filmu przypominają też, 
że do Grodziska Mazowieckiego trafił 
jeden z przywódców powstania w get-
cie warszawskim, lekarz i działacz spo-
łeczny Marek Edelman. Ukrywał się tu 

do 18 stycznia 1945 r. Warto również 
przypomnieć, że w okresie II Rzeczypo-
spolitej ukazywał się nawet w mieście 
tygodnik w języku jidysz „Dos Grodzi-
sker Wort”.

Zdjęcia do filmu wykonano m.in. 
na miejscu dawnej synagogi oraz na 
cmentarzu żydowskim. 

Dziś o obecności Żydów w Grodzi-
sku Mazowieckim przypomina kilka za-
chowanych kamienic, mural z napisem 
w języku jidysz na dworcu kolejowym 
oraz widoczne na framugach drzwi 
ślady po mezuzach umieszczonych u 
wejścia żydowskich domostw zawiera-
jących fragment Tory. We wrześniu br. 
zakończył się Festiwal Kultury Żydow-
skiej, który odbywa się w Grodzisku od 
czterech lat. Tym razem mogliśmy na 
wystawie oraz w specjalnie wydanej 
książce podziwiać np. nigdy dotychczas 
niepublikowane zdjęcia synagogi.

Tekst i zdjęcia
Sławomir Sadowski

Pod wspólnym niebem

Miejsce, w którym była synagoga w Grodzisku Mazowieckim

Cmentarz żydowski w Grodzisku Mazowieckim

dokończenie ze str. 1



4 NR 238 (6) 6 WRZEŚNIA 2023 AKTUALNOŚCI

     OBWIESZCZENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEGO
o wydaniu decyzji 

Na podstawie art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r., poz. 162) - dalej jako ustawa zrid, 
zawiadamia się, że w dniu 11 sierpnia 2023 r., została wydana przez Wojewodę Mazowieckiego  
na wniosek inwestora: Wójta Gminy Jaktorów, ul. Warszawska 33, 96-313 Jaktorów, decyzja Nr 140/
SPEC/2023 zezwalająca na realizację inwestycji drogowej pn.: „Rozbudowa drogi wojewódzkiej 
nr 719 (ul. Warszawska) na odcinku od km 38+683 do km 39+021 w m. Chylice-Kolonia,  
gm. Jaktorów, powiat grodziski, województwo mazowieckie”.

Stronami postępowania w sprawie są wnioskodawca, właściciele lub użytkownicy wieczyści 
nieruchomości objętych wnioskiem (powiadomieni w drodze zawiadomień).

Działki usytuowania obiektu: inwestycja zlokalizowana jest w województwie mazowieckim, powiecie 
grodziskim, w gminie Jaktorów, jednostka ewidencyjna 140505_2 gmina Jaktorów, obręb 0005 Chylice-
Kolonia.

Numery działek ewidencyjnych w istniejącym pasie drogowym: 213/8, 213/9, 213/10, 213/11, 213/17, 
215/5, 504/1, 530/1.

Numery działek ewidencyjnych w projektowanym pasie drogowym, podlegające podziałowi do 
przejęcia pod inwestycję, przechodzące na rzecz Województwa Mazowieckiego (art. 11d ust. 1 pkt 
3a ustawy zrid) – w nawiasach wskazano numery działek po podziale – tłustym drukiem wskazano 
numery działek przeznaczone do przejęcia pod inwestycję): 215/6 (215/10, 215/11), 504/2 (504/12, 
504/13), 504/3 (504/9, 504/10, 504/11), 515 ( 515/1, 515/2), 530/2 (530/7, 530/8).

Decyzja o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej stanowi podstawę do dokonania wpisów  
w księdze wieczystej i katastrze nieruchomości – art. 12 ust. 3 ustawy zrid.

Jednocześnie informuje się, że w przypadku, w którym dotychczasowy właściciel lub użytkownik 
wieczysty nieruchomości objętej decyzją o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej odpowiednio 
wyda tę nieruchomość lub wyda nieruchomość i opróżni lokal oraz inne pomieszczenia niezwłocznie, 
lecz nie później niż w terminie 30 dni od dnia otrzymania zawiadomienia o wydaniu decyzji  
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej posiadającej rygor natychmiastowej wykonalności 
- wysokość odszkodowania powiększa się o kwotę równą 5 % wartości nieruchomości lub wartości 
prawa użytkowania wieczystego.

Ponadto tutejszy organ wyjaśnia, iż zgodnie z art. 12 ust. 1 pkt 4g ustawy zrid „jeżeli decyzji 
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej nadany został rygor natychmiastowej wykonalności, 
decyzję ustalającą wysokość odszkodowania wydaje się w terminie 60 dni od dnia nadania decyzji 
o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej rygoru natychmiastowej wykonalności.”

Jeśli wykazują Państwo gotowość do wydania nieruchomości, w celu udokumentowania 
powyższego faktu winni Państwo wysłać oświadczenie do inwestora.

Od ww. decyzji stronom przysługuje prawo do wniesienia odwołania do Ministra Rozwoju 
i Technologii za pośrednictwem Wojewody Mazowieckiego, w terminie 14 dni od skutecznego jej 
doręczenia. 

Zgodnie z przepisami art. 11f ust. 3 ustawy zrid, wojewoda doręcza przedmiotową decyzję 
wnioskodawcy oraz zawiadamia o jej wydaniu pozostałe strony w drodze obwieszczeń, w urzędzie 
wojewódzkim a także w urzędach gmin właściwych ze względu na przebieg drogi, w urzędowych 
publikatorach teleinformatycznych - Biuletynie Informacji Publicznej tych urzędów i w prasie 
lokalnej. Ponadto wysyła zawiadomienie o wydaniu tej decyzji dotychczasowym właścicielom lub 
użytkownikom wieczystym nieruchomości objętych wnioskiem o wydanie tej decyzji na adres 
wskazany w katastrze nieruchomości. Doręczenie zawiadomienia na adres wskazany w katastrze 
nieruchomości jest skuteczne. 

Zawiadomienie o wydaniu decyzji, zgodnie z art. 49 § 2 k.p.a., uważa się za dokonane po upływie  
14 dni, od dnia w którym nastąpiło publiczne obwieszczenie, inne publiczne ogłoszenie lub 
udostępnienie pisma w Biuletynie Informacji Publicznej. 

Data publicznego obwieszczenia: 6 września 2023 r.

Informacje w sprawie można uzyskać pod numerem telefonu (22) 695 66 48, godziny obsługi 
telefonicznej obowiązują w pon. 1300 - 1600 oraz czw. 800 - 1200.
Z treścią decyzji strony mogą się zapoznać w siedzibie tutejszego organu na pl. Bankowym 3/5 
pok. 7 w poniedziałek w godz. 1300 - 1600 lub w czwartek w godz. 800 - 1200 po wcześniejszym 
umówieniu się telefonicznym pod nr 22 695-62-19. Osoby nieumówione nie będą obsługiwane.  
Czas przeznaczony na zapoznanie się z aktami wynosi do 30 min i nie może zostać przedłużony. 
Ponadto treść decyzji zostanie udostępniona w Biuletynie Informacji Publicznej na stronie podmiotowej 
tutejszego urzędu od dnia 6 września 2023 r. do dnia 20 września 2023 r. (na okres 14 dni). 

WI-I.7820.2.9.2023.MSK

\\\ FALENTY 

Czy eko piknik może 
ochronić malowniczy zakątek 
Mazowsza: Rezerwat Stawy 
Raszyńskie i pałac  
w Falentach? Organizatorzy  
3. Charytatywnego 
Rodzinnego i Sąsiedzkiego  
Eko Pikniku mają nadzieję,  
że im w tym pomoże. 

W niedzielę, w Falentach wiele się 
działo! Dla tych, którzy nie znają 

historii tego miejsca, stało się jasne, że 
jest ono związane z królem, który wy-
grał bitwę pod Wiedniem, czyli Janem 

III Sobieskim. Królowi, który przybył 
na wczorajszy piknik, towarzyszyła 
królowa Marysieńka oraz cały dwór. 
Pomogli im w tym rekonstruktorzy, 
czyli Podlaska Chorągiew Husarii. 

Przemarsz zbrojnych aleją Hrabską 
pod bramę parku pałacowego zrobił 
wrażenie na uczestnikach pikniku. 
Niestety do pałacu, który zbudował 
dworzanin króla Zygmunta III Wazy, 
para nie została wpuszczona. 

– Pałac wymaga remontu, ale także 
pomysłu na to, jak ma funkcjonować 
przez kolejne 100 lat – powiedział dr 
Wojciech Rogowski przewodniczący 
Społecznego Komitetu Ochrony Falent, 
organizatora pikniku. – W pałacu po-
winno powstać centrum kulturalne. Ce-

lem pikniku jest integracja mieszkań-
ców wokół powstrzymania dewastacji 
pałacu, ale także ochrony rezerwatu 
Stawy Raszyńskie, którego pałac sta-
nowi część – mówi. 

\\\   Gęgawy,  
żurawie, karpie 

Dwa lata temu właściciel rezer-
watu Stawy Raszyńskie, czyli Instytut 
Technologiczno-Przyrodniczy rozpo-
czął zmniejszanie powierzchni tego 
wyjątkowego miejsca, gdzie żyje m.in. 
wiele gatunków ptaków. 

– Wywołało to protesty społeczne, 
gdyż Stawy Raszyńskie, poza walorami 
przyrodniczymi, to jeden z najstarszych 
zabytków polskiej inżynierii hydro-
technicznej – mówi dr Rogowski. – 
Walczymy o zachowanie całego terenu 
stawów jako obiektu przyrodniczego  
– dodaje.  

Na piknik przybyło wielu gości z 
sąsiednich miast, którzy mogli docenić 
urok tej podwarszawskiej miejscowo-
ści i poznać jej historię.

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz 

Falenty, czyli przyroda i historia

Janowi III Sobieskiemu, który przybył na wczorajszy piknik, towarzyszyła  
królowa Marysieńka oraz cały dwór

Przemarsz zbrojnych  
aleją Hrabską pod bramę 

parku pałacowego  
zrobił wrażenie  

na uczestnikach pikniku

Dyrektor Szkoły Podstawowej 
informuje, że w Urzędzie Gminy Nadarzyn w dn.11.09.2023 na tablicy ogłoszeń został wywieszony 
wykaz pomieszczeń przeznaczonych do oddania w najem. Wykaz podano do publicznej wiadomości  
od dn.11.09.2023 do dn.9.10.2023.
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\\\ CHRZANÓW DUŻY 

W październiku oczyszczalnia 
ścieków w Chrzanowie 
Dużym przestanie utrudniać 
życie mieszkańcom 
okolicznych miejscowości, 
zapowiada burmistrz 
Grzegorz Benedykciński. 
Przewodniczący Rady Miasta 
Milanówka Piotr Napłoszek 
obawia się, że tak nie będzie.

Działająca od lat w Chrzanowie Du-
żym, czyli na granicy Milanówka 

i Grodziska Mazowieckiego oczysz-
czalnia ścieków komunalnych, od po-
czątku roku szczególnie utrudnia życie 
mieszkańcom, gdyż co jakiś czas odór 
docierający do okolicznych miejscowo-

ści, jest nie do zniesienia. Co się stało, 
że tak wzrosła emisja fetoru? Pismo 
w tej sprawie pod koniec sierpnia do 
burmistrza Grodziska Mazowieckie-
go wystosował przewodniczący Rady 
Miasta Milanówka Piotr Napłoszek. Od-
powiedzi oficjalnej jeszcze nie uzyskał. 

\\\   Burmistrz obiecuje  
poprawę sytuacji

Zapytany o to, czy gmina podejmie 
działania, które pomogą mieszkańcom 
okolicznych miejscowości, burmistrz 
Grzegorz Benedykciński powiedział, 
że kończy się rozbudowa oczyszczalni 
ścieków komunalnych, która zdecydo-
wanie wyeliminuje tego typu uciążli-
wości. 

Rozbudowa rozpoczęła się na po-
czątku tego roku i zapewne podczas 
tych robót wydarzyło się coś, co spra-
wiło, że w pewnych dniach sąsiedztwo 
zakładu było dla mieszkańców szcze-
gólnie dokuczliwe. – Kiedy wykonywa-
ny był bajpas do przepływu ścieków, 
doszło do awarii i ścieki się rozlały. Ta 
awaria nie była groźna, ale mogła być 
dokuczliwa – mówi burmistrz. – Po za-
kończeniu prac, co jakiś czas może się 
zdarzyć, że pojawi się nieprzyjemny 
zapach, ale na pewno nie będzie on już 
tak intensywny – dodał. 

Sytuacja będzie się też poprawiać, 
jak zapowiedział, bo w planach gminy 

jest m.in. budowa zadaszenia nad pla-
cem, na którym przechowywany jest 
obecnie KOŚ, czyli produkt końcowy 
oczyszczania ścieków komunalnych. 
Obecnie w postaci substancji przypo-
minającej miał węglowy, jest on ma-
gazynowany pod otwartym niebem, o 
czym pisaliśmy. 

– W październiku, kiedy zakończy-
my modernizację, planujemy w oczysz-
czalni zorganizować dzień otwarty, na 
który zaprosimy mieszkańców – dodał 
burmistrz. 

\\\   Zadaszenie  
nie wystarczy 

Pod koniec sierpnia radny Piotr 
Napłoszek zwrócił się także do grodzi-
skiego Zakładu Wodociągów i Kana-
lizacji z pytaniem o przyczyny fetoru, 

jaki dokucza mieszkańcom tej części 
Milanówka, która sąsiaduje z oczysz-
czalnią. Z odpowiedzi wynikało, że 
wszystko jest zgodnie z przepisami. 
Ponieważ jednak mieszkańcy skarżyli 
się na fetor, radny skierował pismo do 
burmistrzów Grodziska Mazowieckie-
go, któremu oczyszczalnia podlega i 
Milanówka, którego mieszkańcy mają 
z oczyszczalnią kłopot. 

– Nie mam jeszcze oficjalnej od-
powiedzi na moje pisma, mogę jednak 
stwierdzić, że niedopuszczalne jest 
przetwarzanie tak uciążliwego odpadu 
w otwartych pryzmach na terenie silnie 
zurbanizowanym – mówi Piotr Napło-
szek. – Zapowiedź zadaszenia tego te-
renu nie powinna nikogo uspokoić, taki 
odpad powinien być niezwłocznie usu-
wany z terenu oczyszczalni lub prze-
twarzany w hermetycznych halach, tak 
aby nie oddziaływał na okolicę. Liczę 
na to, że Gmina Grodzisk podejdzie 
do sprawy poważnie i ograniczy ne-
gatywny wpływ oczyszczalni na śro-
dowisko, przynajmniej do poziomu z 
zeszłego roku. W tej sprawie mieszkań-
cy oczekują skutecznego rozwiązania 
problemu fetoru, który dzisiaj często 
uniemożliwia im otwieranie okien albo 
spędzanie czasu na powietrzu – dodał 
radny.

Tekst i zdjęcia
Beata Pawłowicz

Śmierdzący 
problem \\\ REGION 

Bycie w związku z osobą  
z innej kultury zawsze 
wiąże się z pewnymi 
niespodziankami  
i wyzwaniami. Co w takim 
związku może zaskoczyć? 
Jakie są różnice kulturowe  
i jak sobie z nimi poradzić?

Do Polski od wielu lat przyjeżdżają 
osoby z Ukrainy w poszukiwaniu 

pracy. Jednak po ataku Rosji na Ukra-
inę rozpoczęła się fala uchodźców 
wojennych zza naszej wschodniej 
granicy. Przywożą oni ze sobą swoją 
kulturę i obyczaje. Nasze społeczności 
zaczynają się przenikać, a coraz wię-
cej Ukrainek i Ukraińców decyduje 
się na związki z Polakami. Jakie są do-
świadczenia takiej pary? Co w polskich 
obyczajach może ich zaskoczyć, a co 
w zachowaniu Ukraińców może być 
dla nas nowością? O życiu w związku 
mieszanych kultur porozmawialiśmy 
z Nadiią i Zbigniewem, mieszkań-
cami Pruszkowa, którzy są parą już  
od 7 lat.

\\\   Różnice kulturowe
Para poznała się w internecie, za 

pomocą jednego z popularnych portali 
randkowych. Zbigniew nie ukrywa, że 
na początku kierował się ciekawością. 
Chciał się dowiedzieć, jak to jest poznać 
kobietę z innego kraju.

– Oczywiście miałem obawy. Co, je-
żeli mnie oszuka, okradnie? Jeżeli cho-
dziłoby o Polkę, mógłbym zadzwonić 
na policję, ale Ukrainka może wrócić 
do swojego kraju, wtedy już nigdy bym 
jej nie znalazł. Szybko zrozumiałem, 
że Nadiia to bardzo miła, pracowita 
kobieta. W porównaniu do dziewczyn 
z naszego kraju przynajmniej według 
moich doświadczeń Ukrainka się nie 
narzucała. Przyjmowała to, co jej ofe-
rowałem i nie miała pretensji, że to za 
mało. W odróżnieniu od Polek nie była 
przesadnie wymagająca, a z drugiej 
strony dużo dawała od siebie – powie-
dział nam Zbigniew.

Nie tylko kobieta zawróciła Pola-
kowi w głowie.

– Bardzo mnie też cieszyło, że mia-
łem okazję poznać kulturę sąsiadów. 

Ukraińcy to bardzo gościnny naród. 
Wraz z Nadiią byłem kilka razy u niej 
w domu. Byłem wspaniale przyjęty, 
ciepło. Zostałem zaproszony też na 
wesele do Ukrainy. Świetnie się bawi-
łem. Nikt nie dał mi odczuć, że jestem 
obcy. Wręcz przeciwnie. Czułem się, jak 
członek rodziny – zauważa mężczyzna.

Pozytywnie zaskoczona w nowym 
związku była również Nadiia.

– Pamiętam, jak pierwszy raz zo-
stałam u partnera na noc. Rano obudził 
się razem ze mną i zrobił mi kanapki do 
pracy. To było miłe. Takich drobiazgów 
było więcej. Ogólnie wydaje mi się, że 
Polacy bardziej się starają. Są też bar-
dziej rodzinni, więcej czasu spędzają 
z dziećmi. Mężczyźni z Ukrainy, kiedy 
wracają z pracy, to już potem głównie 
odpoczywają. Raczej nie zajmują się 
domem i dziećmi, tak aby w tym czasie 
kobieta mogła sobie wyjść i na przykład 
spotkać z koleżankami – mówi Nadiia. 

– Są też inne różnice w kulturze. Polacy 
inaczej piją alkohol. Częściej, ale spo-
kojniej. Ukraińcy, jak już mają się napić, 
to na przykład w weekend. Wtedy piją 
naprawdę dużo. Często, aż padną. Po-
lacy, zarówno mężczyźni, jak i kobiety, 
potrafią natomiast pić na przykład cały 
tydzień, ale niewiele – dodała. 

\\\   Opinie innych
Ukrainka twierdzi, że rozumiała 

obawy partnera, które pojawiły się na 
początku ich związku.

– Znałam taką rodaczkę. Rozkocha-
ła w sobie Polaka. Potem powiedziała, 
że potrzebuje pieniędzy. Mężczyzna 
wziął dla niej kredyt. Niedługo później 
zniknęła, wróciła do Ukrainy. Wydaje 
mi się, że to jednak nie zależy od naro-
dowości. Źli ludzie pojawiają się wszę-
dzie – zauważyła kobieta.

Para jest ze sobą już 7 lat. Kiedy 
zaczynali być razem Ukraińców w Pol-
sce było znacznie mniej. Teraz w całym 

kraju pojawili się uchodźcy. Wraz z nimi 
zmienia się również podejście Polaków 
do sąsiadów ze wschodu.

– Kiedyś dużo osób mówiło mi, że 
związek z Ukrainką musi być cieka-
wy, egzotyczny. Obecnie, po wybuchu 
wojny, nasi mają coraz gorszą opinię. 
Często słyszę jak ludzie, którzy nie 
wiedzą, że mam partnerkę z Ukrainy, 
opowiadają przy mnie o tym, jak tra-
gicznie zachowują się uchodźcy w na-
szym kraju. Czasami interweniuję, ale 
przyznaję, że nieraz mają rację. Sprawa 
wygląda identycznie, jak z Polakami, 
którzy wyjeżdżają za granicę. Niektó-
rzy emigrują, aby w spokoju pracować 
i żyć. Inni niestety kradną, nadużywają 
alkoholu i się awanturują. Tak samo jest 
z Ukraińcami. Nie należy generalizować 
i być uprzedzonym do wszystkich, na 
podstawie zachowań pewnej grupy 
przyjezdnych – zaznacza Zbigniew.

Nadiia natomiast chwali nastawie-
nie Polaków i ich tolerancję.

– Mieszkam tutaj 13 lat i przyznaję, 
że nie spotkały mnie nieprzyjemności. 
Żyję według zasady, że ludzie traktują 
nas, tak samo, jak my ich. Odbieramy to, 
co dajemy. Dlatego, staram się zawsze 
być fair i dzięki temu ludzie są tacy wo-
bec mnie. Niestety, niektórzy Ukraińcy 
zachowują się tu w sposób roszczenio-
wy. W ten sposób zniechęcają do siebie 
Polaków. Rodzą się uprzedzenia i ste-
reotypy. Podkreślę, to nie jest kwestia 
narodowości – podkreśliła Ukrainka.

Przykład pary z Pruszkowa po-
kazuje, że miłość można odnaleźć w 
różnych okolicznościach. Pamiętajmy, 
że nie warto być uprzedzonym wobec 
żadnej narodowości, bo dobrzy i źli lu-
dzie znajdują się wszędzie, niezależnie 
od kraju. Zaprzyjaźnienie się z obywa-
telami Ukrainy i poznanie ich kultury, 
może natomiast okazać się piękną 
przygodą.

Maciek Gos

Miłość bez granic
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Miłość polsko-ukraińska

„Żyję według zasady, 
że ludzie traktują nas, 
tak samo, jak my ich. 

Odbieramy to, co dajemy”

dokończenie ze str. 1
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 Dlaczego warto wybrać korepetytora 
właśnie w Galileuszu? 
Agnieszka Idzikowska – dyrektor i na-
uczyciel: Indywidualne podejście do ucz-
nia jest naszą najważniejszą zasadą. Już  
w czasie rekrutacji, czyli pierwszej rozmowy 
z rodzicem, wsłuchujemy się w jego słowa, 
by poznać temperament dziecka i skiero-
wać je do najodpowiedniejszego nauczycie-
la. Jeśli uczeń ma deficyty, choćby kłopoty z 
koncentracją, wybieramy doświadczonego 
nauczyciela, który potrafi dobrać odpo-
wiednie metody nauczania. Czasami wy-
starczą dwa, trzy spotkania, aby dziecko, 
które nie umiało samodzielnie rozwiązywać 
zadań, odkryło swoje możliwości. 

Dlatego też, nauczyciele u nas zatrud-
nieni, muszą przejść nie tylko testy spraw-
dzające ich wiedzę, ale również poddani są 

kontroli czy potrafią tę wiedzę przekazać. 
Po kilku lekcjach pytamy o opinie rodzi-
ców i jeżeli trzeba, proponujemy innego 
nauczyciela. 

 W tym tkwi sekret skuteczności Galile-
uszu?
Staramy się wyjaśniać, pokazywać, nie trzy-
mać się schematów. Uczniowie zaczynają 
rozumieć to, czego mają się nauczyć. Na 
przykład, dzieci wielu rzeczy uczą się na 
pamięć, a my staramy się tę wiedzę prze-
łożyć na życie codzienne, wyobrazić sobie 

zastosowanie jej w praktyce. Skoro jeden 
duży krok to metr, a od nas do sklepu jest 
kilometr, to ile takich kroków trzeba zrobić? 
Sto? Za mało. Musi być tysiąc!   

 Co jeszcze wyróżnia Galileusza?
Ciągłe poszukiwanie, jak ciekawiej uczyć! 
Rodzice pytali o  zajęcia dodatkowe z ma-
tematyki, ale chcieli, żeby nie odbywały się 
one przy biurku. Ponieważ mam troje dzieci, 
wiedziałam, że najprościej im coś  wytłuma-
czyć, kiedy razem coś robimy, na przykład 
gotujemy. Po co matematyka? A ile to jest 
dekagram, kilogram, litr? Przecież jeśli nie 
weźmiemy odpowiedniej ilość cukru i mąki, 

to ciasto się nie uda! Tak powstał podręcznik 
„Matematyka od kuchni”, na podstawie któ-
rego prowadzimy zajęcia w naszej kuchni, 
podczas których dzieci poznają świat ma-
tematyki. 

 Czy Galileusz jest tylko dla dzieci, które 
mają problemy w nauce czy także dla 
szczególnie zdolnych? 
Galileusz jest dla wszystkich dzieci. Mamy 
uczniów, którzy przyszli po lepsze oceny,  
a potem tak ich  matematyka czy polski 
zainteresowały, że wzięli udział w olim-
piadach. Nasi nauczyciele są pasjonatami,  
a więc ze szczególnie uzdolnionymi dzieć-
mi rozwiązują na skomplikowane zadania. 
Zdarza się też, że nasi dawni uczniowie, już 
studenci, dzwonią, aby pomóc im przed 
np. egzaminem ze statystyki. Wtedy  także 
znajdujemy dla nich nauczyciela.

Nasza praca często też polega na bu-
dowaniu w dzieciach wiary we własne siły  
i umiejętności. Na przykład, na korepety-
cjach z języka polskiego, pracujemy nad 

tym, żeby uczniowie odważyli się pisać, że-
by się otworzyli. Prowadzimy też Warsztaty 
pisarskie, by przekazać dalej tajniki sztuki 
przelewania myśli na papier. 

 Czyli Galileusz to też zachęta i wsparcie 
dla ucznia?
I atmosfera! Chcemy, żeby dziecko przycho-
dząc do nas, nie czuło, że znów jest w szkole. 
Dlatego nasz lokal przypomina dom i zda-
rzają się pytania, czy ja tutaj mieszkam! Ucz-
niowie, wchodząc do nas pierwszy raz, chcą 
zdejmować buty, jak po przyjściu do domu. 
Mimo to jesteśmy w pełni profesjonalni.

EDUKACJA

Galileusz, czyli korepetycje i kursy  
Uzupełnienie wiedzy, jaką uczniowie zdobywają w szkole z wszystkich przedmiotów. Kursy 8-klasisty, kursy maturalne i ogólnorozwojowe, to proponuje dzieciom  
i młodzieży szkoła Galileusz mieszczący się w Komorowie i Ursusie.

GALILEUSZ:  
KOMORÓW, ul. Berylowa 34 lokal na I pię-
trze (obok przychodni) budynek usługowy 
przy stacji WKD, 
WARSZAWA-URSUS, ul.Spisaka 52

Galileusz to korepetycje  
z każdego przedmiotu,  

na każdym poziomie
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LANGUAGE MASTERS to kursy z języka angielskiego, hiszpańskiego, niemieckiego dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych. Prowadzimy kursy zarówno stacjonarne, jak i online. Uczymy przez zabawę z wykorzystaniem gier 
planszowych, zabaw grupowych, interaktywnych pomocy dydaktycznych, ruchu i muzyki. Zajęcia prowadzimy  
w języku docelowym, ćwicząc wszystkie umiejętności językowe z naciskiem na mówienie. Kursy grupowe odbywają 
się w godzinach porannych i popołudniowych, w małych grupach 4-6 osobowych. Prowadzimy również zajęcia 
przygotowujące do egzaminów, ‘Business English’ oraz konwersacje. Kursy indywidualne dopasowywane są do 
potrzeb, wymagań i dyspozycyjności kursanta. Możliwe są również zajęcia w grupie 2 osobowej. Organizujemy 
przyprowadzanie i odprowadzanie dzieci ze świetlicy Sp nr 2 w Brwinowie przy ulicy Sportowej. Mamy również 
ofertę zajęć wakacyjnych i w ferie zimowe. Po więcej informacji zapraszamy na naszą stronę www lub FB.

GAJA to miejsce wsparcia psychologiczno-pedagogicznego stworzone z pasji i chęci niesienia pomocy, prowa- 
dzone przez specjalistów z wielopokoleniowej rodziny pedagogów. Naszym celem jest holistyczne, wielopłaszyzno- 
we podejście do diagnozy naszych podopiecznych i praca zespołowa specjalistów, którzy oferują szeroką, sprawdzo- 
ną gamę metod diagnostycznych, terapeutycznych i medycznych, oferując kompleksową pomoc. Wspomagamy 
rozwój dzieci i młodzieży na kolejnych etapach edukacyjnych, diagnozujemy i redukujemy przyczyny niepowodzeń 
w nauce, wspieramy rozwój emocjonalno-społeczny naszych podopiecznych. W naszym zespole spotkasz się ze 
specjalistami z zakresu psychologii, psychoterapii, pedagogiki, pedagogiki specjalnej, logopedii i neurologopedii, 
edukacji, medycyny. Rozpoczynając współpracę skupiamy się na redukowaniu trudności, poszukiwaniu potencjału  
i mocnych stron. Wielokierunkową terapię dostosowujemy do osobistych potrzeb i możliwości podopiecznego. 

ELAcademy – Skuteczna i kreatywna nauka języka angielskiego dla dzieci i młodzieży w Otrębusach. 
Oferujemy: 
– zajęcia dla klas 0-8 w małych grupach i przyjaznej atmosferze,
– kurs przygotowujący do egzaminu 8-klasisty,
– warsztaty z eksperymentami i gotowaniem po angielsku,
– projekty i współpracę międzynarodową,
– obozy i półkolonie.
Z ELAcademy Twoje dziecko nauczy się mówić po angielsku. Stawiamy na rozwój, indywidualne podejście  
do potrzeb naszych kursantów oraz pozytywne relacje. Przekonaj się sam, dołącz do Nas już dziś!

ENGLISH SPLASH to wyjątkowe miejsce, w którym efektywnie NAUCZYSZ SIĘ JĘZYKA ANGIELSKIEGO w kame- 
ralnej atmosferze, przy wsparciu doświadczonego lektora. W samym sercu Brwinowa!
Wspomagamy rozwój językowy młodzieży, z sukcesem przygotowujemy do egzaminu 8-klasisty oraz matury. 
Zapraszamy uczniów szkół podstawowych od 4 klasy oraz młodzież licealną. Pracujemy w grupach max 6 osobowych, 
co pozwala na rzeczywisty rozwój komunikacji.
Motywujemy, wspieramy, angażujemy. Wiemy, jak ważne jest pozytywne nastawienie Kursantów dla efektywności 
nauki. Spotykamy się dwa razy w tygodniu – jeśli akurat nie możesz do nas dotrzeć, skorzystaj z opcji zajęć 
hybrydowych, czyli połącz się z salą za pomocą ZOOMa. Z nami osiągniesz swoje językowe cele! 

Prowadzimy kursy samoobrony, karate, Brazylijskie Jiu-Jitsu, MMA, kickboxingu, dodatkowo box i zapasy.  
Treningi dla dzieci i dorosłych odbywają się od poniedziałku do piątku w Brwinowie, Grodzisku Maz., Milanówku, 
Otrębusach, Żółwinie, Pruszkowie, Jaktorowie. Organizujemy obozy, półkolonie i spotkania integracyjne, budując 
przyjaźnie i nawiązując nowe znajomości.
Zajęcia sportowe w naszym klubie mają rozwijać, inspirować i kształtować odpowiedzialną postawę wojownika 
karate, MMA, Brazylijskiego Jiu-Jitsu, kickboxingu, boksu czy zapasów. Uczymy odpowiednich zachowań w sytuacji 
zagrożenia, ale też uwrażliwiamy uczestnika na kulturę, historię i filozofię danej sztuki walki, zarażając go naszą pasją.
Zapraszamy do zapisów! 

LANGUAGE MASTERS  
ul. Grodziska 40B/5, Brwinów

tel. 575 115 991
e-mail: brwinow@languagemasters.pl

www.languagemasters.pl

Centrum Psychologiczno- 
-Pedagogiczne GAJA  
ul. Wołowskiego 5, Pruszków

tel. 732 540 701
e-mail: gaja@poradniagaja.pl

www.poradniagaja.pl  

Szkoła Języka Angielskiego 
English Language Academy 

(ELACADEMY) 
ul. Natalińska 23, 

tuż przy stacji: WKD Otrębusy
tel. 606 226 424

www.elacademy.edu.pl

ENGLISH SPLASH  
ul. Rynek 3, Brwinów

tel. 515 556 056 
e-mail: wybieram@englishsplash.pl

www.englishsplash.pl

RAION FIGHT CLUB   
ul. Pruszkowska 17, Brwinów, 

ul. Sienkiewicza 26, Grodzisk Maz.
tel. 790 023 677

e-mail: raion@raionfc.pl
www.raionfc.pl/fight-club

Jak wyznaczyć dobre proporcje między 
czasem, który dziecko spędza na zajęciach, 
a tym, kiedy jest w domu z rodzicami i ro-
dzeństwem? To równie ważne pytanie, jak 
to: jakie zajęcia wybrać z długiej listy, które 
zapewnia szkoła, ale też, jakie proponują 
inne  placówki? Jeśli zajęcia sprawiają dzie-
cku radość, chce na nie chodzić, a rodzice są 
przekonani, że czas spędzony na nich wspie-
ra rozwój predyspozycji i zdolności dziecka, 
a także rozwija umiejętności konieczne w 
dorosłym życiu, to mamy idealną sytuację. 
Rzadko tak jednak bywa. Na jakie więc zaję-
cia warto postawić, nawet gdy dziecko nie 
chce na nie chodzić, zachęcać je by jednak 
brało w nich udział? Dodatkowe lekcje języ-
kowe na pewno przydadzą się w dorosłym 
życiu. Co do tego trudno mieć wątpliwości. 
Umiejętności, które pomogą odnaleźć się 
we współczesnym świecie, to także podsta-
wy informatyki, programowania. 

Wiek dziecka ma znaczenie
Przedszkolaki, czyli dzieci w wieku od 

trzech do sześciu lat najlepiej poczują się 
i najwięcej zyskają na zajęciach wspierają-
cych ich całościowy rozwój, czyli i fizyczny 
i umysłowy jak rytmika, pływanie, taniec. 
Kiedy dzieci chodzą już do szkoły, ważne 
staje się także to, jaki mają temperament. 
Nieśmiałe dziecko nie rozwinie swoich zdol-
ności w grupie, nawet jeśli zajęcia będą mu 

się podobały. Lepiej popracować nad jego 
społecznym lękiem, zanim zapiszemy je na 
zajęcia sportowe czy teatralne. Pomóc w 
tym mogą godziny spędzone na nauce gry 
na jakimś instrumencie, programowania czy 
rysunku, ale gdy są prowadzone w małej 
grupie. Takie dodatkowe zajęcia będą bu-
dować poczucie wartości dziecka i rozwijać 
ważne umiejętności.  

We współczesnym świecie, który oparty 
jest na kulturze wizualnej dziecko, które ma 
lęk przed publicznymi występami, będzie 
miało duże trudności. Jeśli więc dziecko 
chce, brać udział w zajęciach m.in. teatral-
nych, tanecznych itp., warto by na nie trafiło, 
nawet jeśli rodzic myśli, że bardziej się mu 
opłaci dodatkowy angielski. 

Specjaliści polecają lekcje gry na instru-
mentach, gdyż uczą dyscypliny, ale też roz-
wijają abstrakcyjne myślenie niezbędne w 
nauce choćby matematyki. Nauka gry na 
instrumencie pomaga także rozwijać obie 
półkule mózgowe, a dobra współpraca 
między nimi to podstawa tego, aby to, co 
myślimy, współbrzmiało z tym, co czujemy.  

Karate zamiast pianina
Jednak dzieci, które są dynamiczne, 

mają temperament, będą męczyć się na 
zajęciach, wymagających siedzenia w jed-
nym miejscu. Takim dzieciom na pewno 
pomogą zajęcia sportowe jak modne dziś 

sztuki walki. Budują one nie tylko sprawność 
i odwagę, ale także kształtują dyscyplinę 
i umiejętność koncentracji tak niezbędną 
w nauce choćby języków obcych. I nie do 
przecenienia w dorosłym życiu. Warto też 
pamiętać, że kiedy dziecko rozwija umiejęt-
ności manualne, ruchowe, a więc zdobywa 
nowe umiejętności, rozwijają się połączenia 
neuronalne w jego mózgu, a więc zwiększa 
się, jak można by powiedzieć, baza do nauki 
do myślenia, rozumienia itp.  

Dlaczego rodzic chce tenis 
czy chiński?

W książce „Niezwykły rodzic”, której je-
stem współautorką, można przeczytać, że 
warto zastanowić się nad motywacją, która 
pcha rodzica do tego, by zapisać dziecko na 
te właśnie dodatkowe zajęcia. Czy powo-
dem jest chęć przygotowania dziecka do 
życia we współczesnym świecie, czy może 
rywalizacja z innymi rodzicami? Często ro-
dzicami kieruje chęć, by dać swoim dzie-
ciom to, czego sami bardzo pragnęli, kiedy 
byli dziećmi. Może z powodu biedy w ich 
rodzinnych domach nie mogli chodzić na 
lekcje jazdy konnej czy tenisa i dlatego czuli 
się gorsi? Ponieważ teraz ich stać i na tenis, 
i na konie zapisują na lekcje swoje dzieci, 
nie sprawdzając, czy one tego chcą? Warto 
zastanowić się, czy jazda konna i tenis od-
powiadają temperamentowi dziecka, jego 

zainteresowaniom. Może być przecież tak, 
że tato był uzdolniony sportowo, ale córka 
woli rysować i grać na instrumencie. 

Zajęcia dodatkowe powinny dzieciom 
dawać radość, pomagać im rozwijać ich ta-
lenty, pasje. W dorosłym życiu wybór pracy 
zgodny z nimi daje poczucie sensu. A świat, 
w jakim będzie, żyło dziecko na pewno bę-
dzie inny, niż myślimy, gdyż zmiany idą tak 
szybko, że nie sposób tego przewidzieć. 
Życie w zgodzie z samym sobą, w poczuciu 
wykorzystania swojego potencjału i zainte-
resowań to zawsze najlepsza droga. 

Ile godzin i jak długo?
Dziecko musi mieć czas na odrobienie 

pracy domowej, ale też na kontakt z ro-
dziną lub po prostu odpoczynek, a nawet 
nudę. Dziecko powinno więc mieć dwa dni 
w tygodniu wolne od dodatkowych zajęć. 
A więc trzy godziny dodatkowych zajęć 
w tygodniu wystarczą. Może w ostatnich 
klasach, kiedy dziecko przygotowuje się 
do końcowych egzaminów, może ich być 
więcej. Liczba dodatkowych zajęć powinna 
jednak być ustalona przez rodzica po wzię-
ciu przez niego pod uwagę możliwości i 
chęci dziecka. 

To już nie, teraz tamto!
Ważne też by dziecko zostało uprzedzo-

ne przez rodzica, że na wybrane przez siebie 

zajęcia będzie chodzić przez cały miesiąc. 
Za miesiąc rodzic też zapłaci. Jeśli dziecko 
jest starsze, uważa się, że lepiej by to były 
trzy miesiące, żeby dziecko wiedziało, czy 
na pewno już nie chce dalej uczyć się mu-
zyki. Dzieci poszukują tego, co je zaciekawi, 
mają prawo próbować wielu rzeczy. Mo-
gą rezygnować i chcieć iść na inne zajęcia 
dodatkowe. Niedobrze, jednak gdy rzucają 
lekcje, kiedy tylko coś im się nie spodoba. To 
kształtuje niedobrą postawę. 

Warto znać swoje dziecko, wiedzieć, kie-
dy potrzebuje zachęty, aby kontynuować 
zajęcia z francuskiego czy gry na gitarze, 
a kiedy można zapisać je na to, o czym te-
raz mówi, czyli na taniec czy robotykę. Nie 
warto więc od razu kupować najdroższego 
stroju do jazdy konnej itp. rzeczy, bo dziecko 
może zrezygnować po miesiącu z zajęć, a 
wtedy rodzicom trudno zachować spokój.

Dzieciństwo to czas na beztroską zaba-
wę, ale też na kontakt z rodzicami, o co dziś 
często jest trudniej niż o lekcje chińskiego. 
Dodatkowe zajęcia z czasu spędzonego  
z rodziną, to zawsze dobry pomysł. 

Beata Pawłowicz

Zajęcia dodatkowe? Tak, ale jakie i ile?
Rodzice chcą przygotować dzieci do życia we współczesnym świecie, kierując na wiele dodatkowych zajęć. Jak wybrać te najlepsze?  
Czy najważniejsze są zainteresowania dziecka, czy możliwość rozwoju tych umiejętności, które rodzic uważa za potrzebne?     
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Wiele sukcesów odnieśli uczniowie Ze-
społu Szkół nr 1 w Grodzisku Mazowieckim. 
Wśród nich jest finalista olimpiady z języka 
niemieckiego. Uczniowie osiągali wysokie 
lokaty w ogólnopolskich konkursach recy-
tatorskich, zawodach w tenisie stołowym, V 
Konkursie Gastronomicznym – Regionalne 
Podróże Kulinarne, a także konkursach po-
wiatowych: ortograficznym oraz z języka 
angielskiego. Placówka ta zorganizowała 
takie wydarzenia jak III Tydzień Kultury i 
Nauki, Piknik Kosmiczny czy Dzień Sportu.

Wysokimi lokatami w konkursach ogól-
nopolskich mogą się pochwalić uczniowie 
Zespołu Szkół Technicznych i Licealnych nr 2 
w Grodzisku Mazowieckim. Warto wymienić 
dwóch laureatów i pięciu finalistów Aka-
demii Przedsiębiorczości SGGW Wydziału 
Nauk Ekonomicznych. Dwóch uczniów 
zostało także finalistami ogólnopolskiej 
Olimpiady Logistycznej Międzynarodowej 
Wyższej Szkoły Logistyki i Transportu we 
Wrocławiu. W ciągu roku szkolnego placów-
ka była organizatorem takich wydarzeń, jak 
konkurs poezji śpiewanej „Śpiewać każdy 
może…”, konkurs piosenki angielskiej „You 
can sing” czy Noc Logistyki. Ponadto szkoła 
po raz kolejny zajęła I miejsce w klasyfikacji 
generalnej Szkół Ponadpodstawowych Po-
wiatowego Szkolnego Związku Sportowego 
w Grodzisku Mazowieckim w roku szkolnym 
2022/2023.

W Zespole Szkół nr 1 w Milanówku w 
konkursie chemicznym dwóch uczniów 
zdobyło wyróżnienia na szczeblu woje-
wódzkim i aż siedemnastu na tym samym 
szczeblu w konkursie z języka niemieckiego. 
Szkoła organizowała liczne konkursy, w tym 
m.in. matematyczny, z języka niemieckiego 
i języka angielskiego. 

Ważnym sukcesem uczniów Zespołu 
Szkół nr 2 im. gen. J. Bema w Milanówku 
było zdobycie IV miejsca i wyróżnienia w 
ogólnopolskim konkursie Cansat organi-
zowanym przez Europejską Agencję Kos-
miczną. Wychowankowie zakwalifikowali 

się także do etapu okręgowego olimpiady 
z literatury i języka polskiego oraz olimpiady 
z wiedzy o mediach. Zajmowali wysokie 
lokaty w konkursach powiatowych: recy-
tatorskim, ortograficznym i szachowym. 
W ciągu roku szkolnego uczniowie wzięli 
udział m.in. w wymianie polsko-niemieckiej 
i ogólnopolskim projekcie „Narodowe czy-
tanie”. Zorganizowano także Bemonalia z 
okazji obchodów dnia patrona szkoły i Be-
am League – turniej gier komputerowych 
i e-sportowych dla uczniów milanowskich 
szkół.

Uczniowie Zespołu Szkół im. H. Szczer-
kowskiego w Grodzisku Mazowieckim 
zdobyli pierwsze miejsce w Turnieju Bez-
pieczeństwa Ruchu Drogowego, a także 
pierwsze miejsce w Festiwalu Twórczości 
Wszelakiej Erminówka. Orkiestra Jakata-
ka, którą tworzą uczniowie i pedagodzy 
placówki, uczestniczyła w Festiwalu Inte-
gracyjnym Tak Jak Ty, a także w Festiwalu 
Twórczości Artystycznej FeTA 2023. Wycho-
wankowie wzięli udział m.in. w konkursie 
logopedycznym „Trudne Wierszyki”, turnieju 
gier matematycznych, rajdzie rowerowym 
czy Grodziskim Turnieju Tenisa Stołowego.

Nie zawsze dobrze się pisze o wynikach 
nauczania w grodziskich szkołach, ale pa-
miętajmy, że nie samymi rankingami czło-
wiek żyje. Aktywności uczniów w takich 
dziedzinach jak sport i kultura nie tylko 
aktywizują młodzież, ale także budują po-
zytywny wizerunek szkół. 

Na progu nowego roku szkolne -
go2023/2024 uczniom grodziskich szkół 
wypada życzyć jeszcze lepszych wyników 
w nauce.

Tekst i zdjęcie Sławomir Sadowski

Nie samymi rankingami 
człowiek żyje – sukcesy 
uczniów grodziskich szkół 
Na początku nowego roku szkolnego warto przypomnieć sukcesy 
uczniów szkół prowadzonych przez Powiat Grodziski. Młodzież 
prezentowała swoje umiejętności, aktywnie uczestnicząc w życiu 
szkół, a także zdobywając nagrody i wyróżnienia na szczeblu  
lokalnym i krajowym. 

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Niesamowity występ 
zawodników Pogoni 
Grodzisk Mazowiecki! 
Podopieczni trenera Marcina 
Sasala rozgromili w sobotę 
Legionovię Legionowo.

P iłkarze z Grodziska Mazowieckiego 
o inauguracji obecnego sezonu III 

ligi najchętniej by zapomnieli. W rywa-
lizacji z Lechią Tomaszów Mazowie-
cki na własnym stadionie gospodarze 
musieli uznać wyższość przeciwników, 
którzy zwyciężyli 1:0. Na szczęście, jak 
się później okazało, był to jedynie wy-
padek przy pracy i podopieczni trene-
ra Marcina Sasala w każdym kolejnym 
spotkaniu pokazywali swoją siłę.

W starciu z ŁKS Łomża miejscowi 
kibice obejrzeli już triumf swojego ze-
społu 2:0 po bramkach Grzegorza Sko-
wrońskiego i Damiana Winiarskiego. 
Następnie Pogoń, pomimo wyraźnej 
przewagi, zremisowała 1:1 na wyjeź-
dzie z Victorią Sulejówek (bramka 
Ołeksija Zinkewycza). Kolejne starcia 
to już seria zwycięstw graczy w czer-
wono-białych trykotach – 3:0 z Wartą 
Sieradz (dwa gole Kamila Odolaka i tra-
fienie Zinkewycza) oraz 2:0 z GKS Wi-
kielec, w którym to spotkaniu na listę 
strzelców ponownie wpisał się Odolak, 
a ponadto wypożyczony z Radomiaka 
Radom Aleksander Gajgier. Te wygrane 
to był przedsmak tego, co miało wyda-
rzyć się w następnej kolejce.

W sobotę 2 września do Grodziska 
Mazowieckiego przyjechała Legionovia 
Legionowo. Choć w zeszłym sezonie 
przeciwnik uplasował się w tabeli wy-
żej od Pogoni, zajmując 2. pozycję, w tej 
edycji rozgrywek nie może sobie pora-
dzić i udało mu się zgarnąć jedynie 3 
punkty z Pilicą Białobrzegi. Gospodarze 
nie mieli litości dla Legionowa i spotka-
nie zakończyło się wysokim wynikiem.

Festiwal bramek rozpoczął się już 
w 4. minucie starcia – po rzucie rożnym 
w polu karnym gości doszło do zamie-
szania, z którego skorzystał Kamil Od-
olak. W okolicy kwadransa gry celnym 
strzałem z dystansu popisał się Jakub 
Apolinarski i było już 2:0. Legionovia 
złapała kontakt po bramce z rzutu kar-
nego Bartosza Mroczka, jednak jeszcze 
przed gwizdkiem sędziego na przerwę 
do siatki trafił Nikodem Niski.

Druga połowa to dalsza dominacja 
ekipy trenera Sasala. W 51. minucie 
Apolinarski podał do Damiana Jaro-
nia, który dołożył 4. gola dla Pogoni. W 
końcówce arbiter spotkania doliczył 
4 minuty – na pierwszy rzut oka nie-
wiele, aczkolwiek w tym czasie… padły 
kolejne 3 bramki. Rozmiary porażki na 
moment zmniejszył Kacper Dudek, co 
nieco rozdrażniło zespół z Grodziska 
Mazowieckiego, a zwłaszcza rozgrywa-
jącego fantastyczne zawody Apolinar-
skiego. „Apo” błyskawicznie ustrzelił 
dublet, w całym meczu kompletując 
hat-tricka, i gospodarze mogli święto-
wać triumf 6:2!

– Trzeba się cieszyć z 3 punktów, 
dobrych i bardzo dobrych momentów 
gry. Myślę, że mecz był na tyle pod kon-

trolą, że nawet jak straciliśmy bramkę, 
to potrafiliśmy za chwilę podwyższyć 
wynik na ten bardziej bezpieczny, nie 
było tutaj przypadku. Drużyna powoli 
się już zgrywa, widać płynność, dobre 
momenty. Dalej budujemy formę, ma-
my 1/3 tej części sezonu już za sobą. 
Małe podsumowanie zrobimy we wto-
rek, natomiast patrzymy dalej na ko-
lejne spotkania i pracujemy po to, żeby 
wygrywać – powiedział w pomeczo-
wym wywiadzie szkoleniowiec Pogoni 
Marcin Sasal.

Po 6 dotychczasowych meczach III 
ligi Pogoń można znaleźć na 3. miejscu 
w ligowej tabeli. Strata do wicelidera 
– GKS Bełchatów – wynosi 3 punkty, 
a do lidera, którym jest zwycięska w 
pierwszej kolejce Lechia Tomaszów 
Mazowiecki, 5 punktów. W najbliższą 
sobotę 9 września o godzinie 13:00 ze-
spół zmierzy się na wyjeździe z rezer-
wami Jagiellonii Białystok, a 16 wrześ-
nia o 15:00 w Grodzisku Mazowieckim 
prawdziwy hit kolejki – starcie Pogoni 
z Bełchatowem. Ten mecz będzie miał 
ogromne znaczenie w kontekście walki 
o awans do wyższej klasy rozgrywko-
wej.

Rafał Lipski

Festiwal bramek Pogoni
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\\\ PIASTÓW 

\\\ ZŁOTO W CHORWACJI   
Wspaniała forma zawodnika Bogorii Grodzisk Mazowiecki! Po srebrnym medalu 
nadszedł czas na pierwsze miejsce na podium!
Niesamowite lato dla Miłosza Redzimskiego. Tenisista stołowy drużyny KS Dartom 
Bogoria Grodzisk Mazowiecki w lipcu wywalczył tytuł wicemistrza Europy w grze 
pojedynczej juniorów, a niedługo później dołożył do tego kolejne spektakularne suk-
cesy na arenie międzynarodowej.
Pod koniec sierpnia w słoweńskiej miejscowości Otocec odbyły się zawody zaliczane 
do cyklu WTT Youth Contender. Reprezentant Polski znakomicie spisał się między 
innymi w starciach z siódmym zawodnikiem listy światowej do lat 19 Chang Yu-
-Anem z Tajwanu, którego pokonał 3:0 oraz Jangiem Seongilem z Korei Południowej, 
wygrywając 3:2. W finale na jego drodze stanął Koreańczyk Gil Minseok. Rywalizacja była bardzo wyrównana i ostatecznie 
Miłosz musiał zadowolić się srebrnym medalem (2:3). Ogółem udało mu się triumfować w 7 z 8 meczów całego turnieju.
Niedługo później utalentowany gracz walczył o wygrane w chorwackim Varażdinie, gdzie odbywały się zawody tej samej 
rangi. Tu już Redzimski nie miał sobie równych, pokonując wszystkich rywali. W sobotnich eliminacjach wygrał z Chorwa-
tem Borną Petkiem (3:0), Kanadyjczykiem Kennym Ly (3:0), Kolumbijczykiem Juanem Jimenezem (3:0), z kolei w niedzielę 
od rana do wieczora zanotował 6 triumfów. Zwycięsko wyszedł ze starć z: Mykytą Zavadą (3:0), Kanadyjczykiem Simeonem 
Martinem (3:0), Koreańczykiem Kwok Hyunem (3:0) i w ćwierćfinale z Japończykiem Kową Nakamurą z Global Pharma 
Orlicz 1924 Suchedniów (3:0). Do finału udało mu się wejść po wygranej z Koreańczykiem Gilem Minseokiem (3:0).
W rywalizacji o złoto młody reprezentant Bogorii zmierzył się z byłym kolegą z drużyny Koreańczykiem Jang Seongilem. 
Mecz zakończył się rezultatem 3:1 (11:7, 5:11, 14:12, 11:8) dla Polaka. W całym turnieju głównym zawodów w Chorwacji 
sportowiec z Grodziska Mazowieckiego stracił zaledwie jednego seta i był jedynym tenisistą stołowym z Europy w gronie 
półfinalistów.
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\\\ ŚRODKI NA SPORT 
W BARANOWSKICH 
SZKOŁACH   
W sierpniu br. przedstawi-
ciele gminy Baranów pod-
pisali ze spółką Centralny 
Port Komunikacyjny umo-
wę o udzieleniu wsparcia 
finansowego dla tej gminy. 
Wartość dofinansowania to 
690 000 zł. 
W ramach umowy każda ze szkół będzie mogła wykorzystać środki w wysokości 
172 500,00 zł, z tego 22 500 zł na sprzęt sportowy, 150 000 zł m.in. na remonty i 
poprawę infrastruktury sportowej, organizację dodatkowych zajęć czy wydarzeń 
sportowych.
Wszystkie działania muszą zostać zrealizowane do 30 listopada br.

\\\ BARANÓW 

\\\ REGION 

Od 3 września rozpoczęły 
się problemy w komunikacji 
miejskiej. Sprawdziliśmy dla 
Państwa, jak wygląda dojazd 
do stolicy za pomocą linii 
WKD.

Z e względu na remont stacji War-
szawa Zachodnia, linia WKD zo-

stała skrócona i prowadzi tylko do 
przystanku Reduta Ordona. Włodarze 
gmin sąsiadujących ze stolicą, Pruszko-
wa, Piastowa, Michałowic czy Podkowy 
Leśnej, dyskutowali o możliwych roz-
wiązaniach tego problemu od ponad 
2 tygodni. Dodatkowo ostatnio zostało 
zorganizowane spotkanie w starostwie 
powiatowym, gdzie samorządowcy 
przedyskutowali utrudnienia z przed-
stawicielami WKD.

Dzisiaj postanowiłem sprawdzić, 
jakie efekty przyniosły wszystkie przy-
gotowania. Pojechałem do centrum 
Warszawy kolejką WKD. Wystartowa-
łem ze stacji Reguły nad ranem, w go-
dzinach szczytu ruchu. Już na przystan-
ku czekała mnie miła niespodzianka. 
Była tu osoba z urzędu miasta. Kobieta 
wyjaśniała, że linia WKD została skró-
cona, wręczyła mi mapkę oraz ulotkę z 
informacjami o komunikacji zastępczej, 
a także „planer podróży”.

– Dzięki temu może pan sprawdzić, 
jak ze stacji WKD Aleje Jerozolimskie 
kontynuować swoją podróż do cen-
trum. Planer pokazuje również, za ile 
minut po przyjeździe na miejsce, od-
jeżdża konkretna linia autobusowa lub 
kolej miejska – powiedziała mi pani z 
urzędu. 

Pociąg przyjechał o czasie. Bez 
problemu wsiadłem do wagonu. Po 
dotarciu na stację Aleje Jerozolimskie 
spojrzałem na swój planer podróży i 
poszedłem szukać odpowiedniej linii 
zastępczej. Warto dodać, że mój bilet 
honorowany był na wszystkich liniach 
w kierunku centrum.

Na przystanku Al. Jerozolimskie 
czekała mnie kolejna niespodzianka. 
Tutaj również był pracownik urzędu 

sprawdzający, jak przebiega mieszkań-
com gminy podróż do centrum War-
szawy.

– Nie ma problemów. Teraz przy-
jechała spora grupa osób, ale dzięki 
nowej linii ZA1, specjalnie otwartej na 
czas utrudnień, już pojechała dalej. W 

wagonach WKD jest mniej podróżnych 
niż zazwyczaj. Dużo osób udało nam się 
poinformować o problemach wcześ-
niej, dlatego wybrali oni inne rozwiąza-
nia dojazdu do Warszawy, skorzystali z 
linii autobusowych, SKM lub KM – po-
wiedział mi pracownik urzędu.

Wydaje się, że działania gmin zdały 
egzamin. W tej chwili, choć podróż do 
centrum stolicy zajmuje trochę więcej 
czasu, to jednak nie jest uciążliwa. Linie 
pomocnicze i zastępcze spełniają swoją 
funkcję.

Tekst i zdjęcia Maciek Gos

WKD-ką do Warszawy

Kobieta wyjaśniała, że linia 
WKD została skrócona,  

a także rozdawała mapkę 
oraz ulotkę z informacjami  
o komunikacji zastępczej, 
a także „planer podróży

\\\ PIASTÓW 

W piątek, 1 września doszło 
do ataku na jednym z osiedli 
bloków mieszkalnych w 
Piastowie. Jego mieszkaniec 
został dźgnięty nożem.

Do zajścia doszło po godzinie 20.00. 
Na miejscu zdarzenia dowiedzieli-

śmy się, że mężczyzna został zaatako-
wany niedaleko miejsca zamieszkania. 
Do szpitala zabrała go karetka. Nie jest 
znany jego stan zdrowia.

– Potwierdzamy, że doszło do ata-
ku. Według obecnych ustaleń miała 
miejsce kłótnia, która zakończyła się 
użyciem noża. Domniemani sprawcy, 
grupka mężczyzn, zostali zatrzymani 
przez policję. Obecnie prowadzimy 
dalsze działania w celu wyjaśnienia 
okoliczności sprawy — przekazał nam 
mł. asp. Rafał Rutkowski z Komendy 
Stołecznej Policji.

Według nieoficjalnych informacji 
sprawcy są znani mieszkańcom osiedla. 
Prawdopodobnie byli to obcokrajowcy.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Mieszkaniec Piastowa 
zaatakowany nożem
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POZIOMO: 
11) sąsiad Anglika; 2) Edward, autor „Ko- 
nopielki”; 3) żona Tezeusza; 4) nazwisko 
hrabiego z „Pana Tadeusza”; 5) wigilijna 
msza; 6) żona Bolesława Pobożnego; 
7) Laburnum dla botanika; 8) ulena, 
śliwa domowa; 9) drukowana wersja 
znanego obrazu; 10) mieszkanka sto- 
licy Bahamów; 11) modlitewnik z psal- 
mami inaczej; 12) stan USA ze stolicą  
w Montgomery; 13) rozdawanie, dostar- 
czanie gazet; 14) nalepka na butelce;  
15) przeciwnik w dyskusji; 16) żołnierz 
od budowy mostów; 17) farmaceutka za 
ladą; 18) inaczej kolonista, kolonizator; 
19) urywek filmu lub książki; 20) obroto- 
wy do nawadniania ogrodu; 21) reduk- 
cja nadwagi; 22) Astrid, autorka „Dzieci 
z Bullerbyn”; 23) rzymska bogini zwy- 
cięstwa; 24) włoskie góry z Corno Grande; 
25) bukietnica Arnolda inaczej; 26) peł- 
noletnia, dorosła; 27) podrzuca jaja do 
innych gniazd; 28) grają na kortach;  
29) tkaniny i wyroby włókiennicze. 

PIONOWO: 
2) zespół pracowników gazety; 5) wystaje 
spod okna; 13) waluta w Laosie; 14) pętla 
bakteriologiczna krócej; 18) niemieckie 
lub szkockie, psy; 19) pionowe pod- 
pory mostu; 30) ostry składnik ćwi- 
kły; 31) komfortowy wagon kolejo- 
wy; 32) brat Ofelii u Szekspira; 33) Gd  
dla chemika; 34) angielski i niemiecki  
w szkole; 35) kombinezon lub gar- 
nitur; 36) makak królewski inaczej;  
37) „... posłów greckich” Jana Kocha- 
nowskiego; 38) kraj z Tallinem; 39) latem 
leje się z nieba; 40) królowa, matka 
Andromedy; 41) autor cyklu „Opo- 
wieści z Narnii”; 42) mąż Desdemony  
u Szekspira; 43) przepływa przez Chełm; 
44) drzewo z żołędziami; 45) tata  
dla Anglika; 46) igłozwierz, jeżownica;  
47) tumult, wrzawa, harmider; 48) wy- 
spa Mohéli inaczej; 49) osoba startują- 
ca w wyborach; 50) elektryczny w ścia- 
nie; 51) Henrik, autor „Dzikiej kaczki”;  
52) anonimowy formularz z pytaniami; 
53) wilk preriowy; 54) inaczej czeczuga, 
ryba; 55) gangrena; 56) warzywnia ja- 
dalna, roślina; 57) Kossak lub Malczew- 
ski; 58) ropucha olbrzymia; 59) schwytać, 
ująć złodzieja.

\\\ ŻELECHÓW 

W sobotę w Żelechowie 
otwarta została filia biblioteki 
w Żabiej Woli.  Nie zabrakło 
robota uczącego podstaw 
programowania, muzyki 
na żywo oraz sztucznej 
inteligencji. Gościem 
specjalnym była scenarzystka 
i autorka książek Ilona 
Łepkowska. 

I lona Łepkowska podczas uroczyste-
go otwarcia filii biblioteki przyzna-

ła, że co prawda na co dzień zajmuje 
się scenariuszami, ale napisała także 
dwie powieści, a za miesiąc ukaże się 
jej książka dla dzieci. Przypomniała 
także zebranym, że ostatnie jej prace 
scenariuszowe, to adaptacje literatury 
„Stulecie winnych” Ałbeny Grabow-
skiej, „Uwierz w Mikołaja” Magdaleny 
Witkiewicz, i „Dewajtis” Marii Rodzie-
wiczówny. 

– Książka jest zawsze blisko mnie, 
nie zasnę bez przeczytania kilku stron. 
Towarzyszy mi też w samochodzie, 
bo kiedy podróżuję, zawsze słucham 
audiobooków. To metoda, żeby wię-
cej książek przeczytać, ale też nie de-
nerwować się korkami – powiedzia-
ła. – Dlatego cieszę się, że jest nowe 
miejsce, gdzie będzie można książki 
wypożyczyć i przeczytać. Zwłaszcza 
że do tej nowej biblioteki jechałam 
samochodem ze swojego domu tylko 
osiem minut – przyznała Ilona Łep-
kowska. – Cieszy mnie też to, że na 
dzisiejszym otwarciu jest dużo dzieci i 
młodzieży. Czytajmy, bo to jest najlep-
szy sposób spędzania wolnego czasu!  
– dodała.  

\\\   Co się będzie działo?
Pierwsze słowa w nowej biblio-

tece należały do sztucznej inteligen-
cji, która powitała zebranych i zapo-
wiedziała kolejnych mówców. Także 
wirtualnie życzenia nowej bibliotece 

złożyli znani mieszkańcy gminy, a 
więc Marcin Minor ilustrator książek 
i Michał Fogg współtwórca Ogólnopol-
skiego Festiwalu Piosenki Retro im. 
Mieczysława Fogga. Do nowoczesnych 
akcentów należało także to, że dzieci 
mogły skakać po wirtualnych balo-
nach. Na otwarciu filii w Żelechowie 
pojawił się także robot uczący podstaw  
programowania. 

W Bibliotece, jakiej nie znacie, 
będzie się wiele działo, zapowiedzia-
ło kierownictwo nowej placówki. 
Powstawać tam będzie słuchowisko, 
odbywać się będą spotkania z autora-
mi, koncerty, podróże literackie m.in. 
do Brazylii. W strefie inicjatyw będzie 
można przedstawić pomysły na zin-
tegrowanie żabiowolskiej społecz-
ności. Podczas tematycznych paneli 
dowiedzieć się m.in. o zagrożeniach, 
jakie niesie sztuczna inteligencja. W 
bibliotece będą też odbywać się spot-
kania poświęcone planszówkom. A 
także warsztaty teatralne uczące m.in. 

podstaw tradycyjnego japońskiego  
teatru. 

– Książka jest lustrem duszy. Biblio-
teka to nie tylko regały i książki, ale tak-
że ludzie, którzy kochają i cenią litera-
turę. Dzięki książkom możemy odkryć 
siebie, poznać i zaspokoić wewnętrzne 
potrzeby – powiedział wójt Piotr Ryb-

ka podczas otwarcia filii żabiowolskiej 
biblioteki w Żelechowie.  

Dodajmy, że obecnie księgozbiór 
liczy tylko dwa tysiące tytułów, ale do-
celowo ma być ich pięć tysięcy.  

Tekst i zdjęcie
Beata Pawłowicz 

Biblioteka jakiej nie znacie

Ilona Łepkowska (pierwsza z lewej) znana scenarzystka i pisarka, która  
mieszka w Żabiej Woli, podczas otwarcia filii biblioteki w Żelechowie
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 DAM PRACĘ 
Zatrudnię mechanika samochodów  
ciężarowych, lakiernika, elektryka,  
ślusarza spawacza, praca Grzędy  
k. Tarczyna, 600480901 
OCHRONA GRODZISK MAZ./NATOLIN. 
Poszukujemy osób z orzeczeniem o nie-
pełnosprawności do pracy. Nie wymaga-
my doświadczenia. Tel. 882 825 886 

Pracowników do serwisu urządzeń  
wentylacyjnych, również bez  

doświadczenia tel. 601 923 395 
Zatrudnię pracownika porządkowego 
/placowego, tel. 601241403 

Zatrudnię do kwiaciarni  
w Jazgarzewie, mile widziane  

doświadczenie, poczucie estetyki  
i sprawność manualna  

tel. 502 919 782
Pomoc w kuchni cały etat Piaseczno 
227568337 
Zakład mięsny zatrudni: produkcja,  
pakownia, magazyn, tel. 606 259 458
Sprzątanie w szkole 3/4 etatu 
227568337 
Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 
Emeryta do nocnego nadzoru obiektu 
oraz lekkich prac porządkowych,  
Antoninów,  tel. 501 719 637
Pracownik fizyczny (ogrody, kostka) 
okolice Piaseczna, tel. 511 126 841 

SZUKAM PRACY  
Wykonam renowacje budynków  
i ogrodzeń oraz prace stolarskie,  
Piaseczno i okolice, 510179049,  
post@emykin.com

KUPIĘ  
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418 

SPRZEDAM  
Łóżko 140x200 z materacem i inne 
meble tel. 667 254 932 
Drewno opałowe, tel. 602 770 361,  
791 394 791    

USŁUGI  
Pozwolenia na użytkowanie dla starych 
domów. Legalizacje samowoli budowla-
nych sprzed lat, tel. 695 451 655 

Pompy Ciepła - Niskie Koszty,  
Wysoki Komfort! Zadzwoń  

+ 48 664 485 039 i umów się  
na bezpłatną konsultację. 

Wycinka drzew tel. 505 591 721             
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew. 
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    
Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Wycinka drzew, usługi podnośnikiem 
koszowym, usługi minikoparką,  
porządkowanie terenów  
tel: 537 537 450, 537 537 650 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Zatrudnię lakiernika dorywczo, mile  
widziany emeryt tel. 605 544 943  

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pa-
nele, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej 
508 65 20 30 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

Hydraulika, gaz Tel. 602 651 211

Hydroizolacje bitumiczne, dachy, tarasy 
tel. 791 549 007

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja sprzętu. 
Zadzwoń 501 700 315 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046

Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333 

Malowanie, drobne remonty  
tel. 502 065 154

Hydraulik - złota rączka tel. 733 159 220

Świadectwa Charakterystyki  
Energetycznej tel. 502 048 125 

GLAZURA, GRES, REMONTY  
601 219 482

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

Kominiarz tel. 500 214 632 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997  

USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  
TEL-516 231 786 

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 

Ocieplenia Budynków 795 96 96 96 

Elektryk tel. 666 890 886 

TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  
604415352 

Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721        

Przeprowadzki tel. 505 591 721                       

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721           

Dachy - naprawy, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Wykopy minikoparką, przyłącza 
elektryczne, tel. 510 225 945

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Dekarskie, montaż dachów, rynny, ob-
róbki, naprawa dachów, tel. 739 61 61 25 

AUTO-MOTO KUPIĘ

KUPIĘ STARY MOTOCYKL. Sprawny,  
zepsuty, do remontu, w częściach.  
Tel 578 895 990

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738   

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną, siedlisko do 20 km od Piaseczna. 
Tel. 797 231 465 

KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM 
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ,  
UDZIAŁY W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828

Kupię udział w nieruchomości 
513484273       

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Sprzedam mieszkanie 90 m2,  
dwa poziomy, ul. Młynarska Piaseczno  
jako inwestycje pod wynajem.  
tel. 751 513 300

Działki rekreacyjne leśne, Prażmów,  
tel. 602 770 361

Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361    

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

Para Polaków wynajmie dom od 200 do 
400 m2, od 3 do 5 lat, tel. 883 933 855

Polska firma poszukuje mieszkań,  
domów do wynajmu. tel. 22 22 53 271

MELD/OŚW-okzj/PESL 573679623

400/os/2:ka,650/os/1:ka+Liczn 
502222555

NAUKA 

Matematyka, fizyka, chemia,  
elektrotechnika, mechanika, dojeżdżam 
tel 577 026 346 

Matematyka, 664 438 144
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Zdobycie trzeciego miejsca w Polsce pod względem zamożności przez Grodzisk 
Mazowiecki było możliwe dzięki osiągnięciu przez gminę stabilizacji dochodów 
budżetowych poprzez zbudowanie trwałego strumienia wpływów z podatków  
z działalności przemysłowej oraz z udziału w podatku dochodowym od miesz-
kańców.

Dzięki osiągnięciu przez gminę stabilizacji dochodów budżetowych powstało 
w 2022 r. wiele nowych inwestycji, na które samorząd przeznaczył ok. 109 mln zł,  
co stanowiło blisko 25 proc. wszystkich wydatków ponoszonych przez gminę. 
Do ostatnich największych inwestycji należą: Hala Widowiskowo-Sportowa z ob-
serwatorium astronomicznym, tężnia w parku miejskim z solanką z Ciechocinka, 
zrewitalizowany Plac Wolności.

Grodziski Ratusz

Danfoss

Zrewitalizowany Plac Wolności Hala Widowiskowo-Sportowa

Obwodnica Zachodnia

Tężnia solankowa

Carpol

Raben

Gedeon Richter

Grodzisk Mazowiecki zdobył III miejsce w Polsce w kategorii miast powiatowych w prestiżowym rankingu „Najbogatsze samorządy w 2022 r.”  
przygotowanym przez Pismo Samorządu Terytorialnego „Wspólnota”. Z kwotą 6643,61 zł (zamożność per capita 2022 r.).  

Miasto po raz 4. jest najbogatsze na Mazowszu.
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P R O M O C J A

URZĄD MIEJSKI W GRODZISKU MAZOWIECKIM  ul. l. Kościuszki 12a, tel. 22 755 55 34, www.grodzisk.pl

Grodzisk Mazowiecki ponownie 
najbogatszy na Mazowszu!

„Najbardziej cieszy mnie fakt, że 
Gmina Grodzisk Mazowiecki po raz 
czwarty uplasowała się na pierw-
szym miejscu wśród najbogatszych 
na Mazowszu. To świadczy o stabil-
nych dochodach naszej gminy, które 
płyną ze strony mieszkańców oraz 
naszych firm. Biorąc pod uwagę fakt, 
że kolejne firmy podejmują decyzje  
o inwestowaniu w Grodzisku oraz ko-
lejni nowi mieszkańcy sprowadzają 
się i są to najczęściej osoby o wysokich 
dochodach to bez wątpienia nasza po-
zycja w przyszłych latach jest niezach- 
wiana. Jesteśmy i będziemy w gronie  
tych, którzy są najbogatsi.”

Grzegorz Benedykciński, 
burmistrz 

Grodziska Mazowieckiego


